



Boniface Mabanza Bambu: Africa and EU Trade Policies. Plea for a New Beginning

For some years now the European Union has negotiated with African countries and regions an agreement on economic partnership. Despite various interim agreements there is a high discontent and obstruction on the African side. They originate, among others, from negative experiences with previous structure adjustment processes. Public debt and debt servicing have in many cases led to a neglect of public services, mostly in education. The imbalance between the economically strong Europe and the exploited countries of Africa bears also with new agreements the risk that mostly the stronger side gains the profits. The author outlines the history of the trade agreements and pleads for a moratorium in order to give the African countries time for an independent regional integration. An entirely new configuration of African trade relations with the EU is indispensable.

Brigitta Herrmann: How much responsible is Europe for Poverty and Hunger in Africa? On the Right to Food and the Rules of World Trade

The human right to food is recognized under international law. Notwithstanding, south of the Sahara, for example, several hundred millions of people suffer from acute and chronic hunger. Causes are not only national responsibilities of the relevant African states but also unfair trade structures, arms exports, land grabbing or climate change. Since the European states bear a considerable share of co-responsibility for the inadequate supply of food in Africa, it is their duty to develop ideas for the abolition of these grievances. The "Marshall Plan with Africa" as well as the foundation of one-world-universities are positive examples in this context.

Jonas Koudissa: European Responsibility for Impoverishment and Migration. Deliberations from an African Point of View

With regard to the relation between European states and Africa, past injustice must not be dismissed. It is an important question, inasmuch present global structures produce or solidify poverty and destitution in the African countries. Taking the example of the EU trade-, subsidy- and fishing policies, the author demonstrates the co-responsibility of Europe for the inadequate development of Africa and explains why the Europeans with this contribute to the world-wide migration crisis. The conclusion reminds us of ethical principles that may serve as guidelines for an effort to achieve a fairer situation.

Markus Demele: Pictures in my Head. Intercultural Requirements for the Formation of an Africa Strategy of the European Union

Theory and practice of common development policy have not been able to adequately understand the cultures of the partner countries. The significance of culture factor for the social, economic and political development is either viewed as absolute or is being marginalized. The new Africa strategy of the European Union has to learn from this and has to recognize the reality of African cultures as well as the internal heterogeneity of individual cultural regions. Still, many people in Africa are much better informed about European living conditions and life styles than the other way round. Only by intense processes of cultural understanding this can be changed. Possible starting points: Support of a continuous German-African youth exchange, dissemination of African literature in Europe, expansion of African studies at European universities, strengthening of the network of European correspondents in various African countries.

Alexander Merkl: Key Concept Resilience. The European Security Agenda in an Ethical Interpretation

The European Union aims at an increasing communitisation of its foreign and security policy. The global strategy published in 2016 presents the current normative framework. It is primarily a political paper with the central leitmotifs of security and resilience. The recourse to values and principles invites ethical reflection: which are the purposes of the new European foreign and security policy? How does the former security-thinking is being changed by the new resilience concepts? Is it rather about resilience in case of crisis or the aim of a fair peace? What does this mean for the African continent? Is it just the issue of limiting immigration to Europe or also the question to control inner-African migration? The paper illustrates that for a substantiation of the all too generally phrased global strategy it is necessary to find a deepened social-ethical approach.

Friedhelm Hengsbach SJ: Too often on a Razor's Edge – How long can the EU endure this? Structural Conflicts and the Urgency for a Constitutional New Start

Against the background of deeply rooted symptoms of crises in the European Union the author outlines five structural distortions. Among them: the denied social union with a forced single market and a monetary union with serious construction faults; the system of a multi-level democracy, with different constitutions in the member states, with diverging economic conditions, a great variety of national and regional identities, with the unclear competences between the European Council, the European Parliament and the Council of Ministers; with the discussion about a two-speed Europe, which includes the danger of growing distance and aliena-

tion; the European Asylum System with its dubious strategies to keep off as many

refugees as possible. The author considers the cohesion of the EU in imminent dan-

ger and recommends a new start on the basis of a European Constitution.



Résumés

Boniface Mabanza Bambu : L'Afrique et la politique commerciale de l'UE. Plaidoyer pour un nouveau départ

Depuis plusieurs années, l'Union Européenne négocie des accords de partenariat économique avec des pays et des régions d'Afrique. Malgré la conclusion de différents accords intérimaires, on observe, du côté africain, un grand mécontentement et des blocus de négociation. Cela est dû, entr'autres, à des expériences négatives concernant des processus d'adaptation structurelle antérieurs. Dans beaucoup de cas, l'endettement de l'Etat et le remboursement des dettes ont abouti à une réduction de l'engagement de l'Etat, en particulier sur le plan de la formation. L'écart de pouvoir entre l'Europe, région économiquement forte, et les pays d'Afrique appauvris présente le risque – même en cas d'accords renouvelés – de voir profiter avant tout le partenaire le plus fort. L'auteur trace l'histoire des accords commerciaux et plaide pour un moratoire, qui laisserait aux pays africains le temps nécessaire pour une intégration régionale autonome. Une configuration toute nouvelle des rapports commerciaux avec l'UE serait indispensable.

Brigitta Herrmann : A quel point l'Europe est-elle responsable de la pauvreté et de la faim en Afrique ? Sur le droit à l'alimentation et les règles du commerce mondial

Le droit de l'Homme à l'alimentation est garanti par le droit international. Tout

de même, plusieurs centaines de millions d'hommes au Sud du Sahara souffrent par exemple de faim aigue et chronique. Cela tient non seulement aux responsabilités des Etats africains concernés, mais aussi à des structures commerciales injustes, aux exportations d'armes, à l'appropriation de terres ou aux changements climatiques. Les pays européens, ayant une co-responsabilité importante dans la situation alimentaire insuffisante en Afrique, ont le devoir de développer des moyens susceptibles de mettre fin à cette situation intolérable. Dans ce contexte, l'idée d'un « plan Marshall avec l'Afrique » et la fondation de « One-World Universities » sont des exemples positifs qui méritent d'être appréciés.

Jonas Koudissa : Responsabilité européenne face à l'appauvrissement et la migration. Réflexions d'un point de vue africain

Dans les rapports des pays européens avec l'Afrique, on ne peut pas passer sous silence les injustices du passé. Il s'agit là avant tout de reconnaître à quel point la mondialisation de structures actuelles entraîne ou renforce pauvreté et détresse dans les pays d'Afrique. Prenant pour exemple la politique commerciale, des subventions et de la pêche de l'UE, l'auteur expose la co-responsabilité de l'Europe face au développement insuffisant de l'Afrique et explique pourquoi les Européens contribuent par là à la crise migratoire mondiale.

Markus Demele : Les images dans la tête. Préalables interculturels pour formuler une stratégie de l'Union Européenne pour l'Afrique

La théorie et la pratique de la courante politique de développement n'ont jusqu'à présent pas su tenir compte des cultures des pays partenaires de façon adéquate. La signification du facteur « culture » pour le développement social, économique et politique est considérée ou bien comme une valeur absolue ou bien marginale. En vue de la nouvelle stratégie pour l'Afrique de l'Union Européenne, il faut en tirer les conséquences et avoir une vue réaliste tant des cultures africaines dans leur ensemble que de l'hétérogénéité interne des espaces culturels particuliers. A ce jour, beaucoup de gens en Afrique sont beaucoup mieux informés sur les conditions et modes de vie européens qu'inversement. Voici quelques points de départ possibles : promotion des échanges germano-africains au niveau des jeunes ; diffusion de la littérature africaine en Europe ; expansion des études africaines dans les universités européennes ; renforcement du réseau des correspondants européens dans les différents pays d'Afrique.

Alexander Merkl : Mot-clé « résilience ». Une lecture éthique de l'agenda européen de sécurité

L'Union Européenne recherche une politique étrangère et de sécurité de plus en plus communautaire. Dans cette perspective, la stratégie globale, publiée en

2016, sert actuellement de cadre de référence normatif. Il s'agit là d'un document essentiellement politique, dont les leitmotivs sont la sécurité et la résilience. S'y trouve également un recours à des valeurs et des principes qui ouvrent et exigent une réflexion éthique. Quels sont les intentions de la nouvelle politique étrangère et de sécurité de l'Europe ? De quelle façon, les nouveaux concepts de résilience modifient-ils la pensée courante en matière de sécurité ? S'agit-il de la capacité de réaction adaptée en cas de crise plutôt que de l'objectif d'une paix juste ? Que veut dire cela pour le continent africain ? S'agit-il simplement de limiter la migration vers l'Europe ou veut-on aussi contrôler les migrations intra-africaines ? L'article montre que, pour

concrétiser cette stratégie très globale, il est nécessaire d'y apporter des réflexions éthiques approfondies.

Friedhelm Hengsbach SJ : Trop souvent sur le fil du rasoir – Combien de temps l'UE va-t-elle le supporter ? Conflits structurels et urgence d'un nouveau départ constitutionnel

Au vu des symptômes d'une crise profonde dans l'Union Européenne, l'auteur esquisse cinq « failles » structurelles à savoir : 1. le refus de créer une Union sociale tout en forçant le marché unique et une union monétaire accusant de graves défauts de construction ; 2. le système d'une démocratie à plusieurs niveaux qui va de pair avec des constitutions différentes dans les pays membres, avec des

conditions économiques de plus en plus inégales et avec une multiplicité d'identités nationales et régionales ; 3. une répartition des compétences entre le Conseil Européen, le Parlement Européen et le Conseil des ministres qui n'est pas claire ; 4. le débat sur une Europe des deux vitesses, qui porte en elle le risque de voir s'accroître la distance et l'éloignement de l'UE ; 5. le système d'asile européen avec ses stratégies douteuses visant à éloigner de l'Europe le plus grand nombre de réfugiés ou de personnes cherchant un abri. L'auteur repère un risque accru pour la cohésion de l'UE et préconise un nouveau départ sur la base d'une constitution européenne.



SCHWERPUNKTTHEMEN DER BISHER ERSCHEINENEN HEFTE

4/2006	Markt für Werte (vergriffen)	2/2012	Was dem Frieden dient
1/2007	Lohnt die Arbeit?	3/2012	Finanzmärkte und Staatsschulden
2/2007	Familie – Wachstumsmittelpunkt der Gesellschaft?	4/2012	Stark gegen Rechts
3/2007	Zuwanderung und Integration	1/2013	Bevölkerungswachstum
4/2007	Internationale Finanzmärkte (vergriffen)	2/2013	Menschenrechte interreligiös
1/2008	Klima im Wandel	3/2013	Geschlechtergerechtigkeit
2/2008	Armut / Prekariat	4/2013	Altern und Pflege
3/2008	Gerüstet für den Frieden?	1/2014	Ressourcenkonflikte
4/2008	Unternehmensethik	2/2014	Solidarität in Europa
1/2009	Wie sozial ist Europa?	3/2014	Die Würde der Tiere ist antastbar
2/2009	Hauptsache gesund?	4/2014	Freihandel
3/2009	Caritas in veritate	1/2015	Transnationale Steuerung
4/2009	Wende ohne Ende?	2/2015	Kirche und Geld
1/2010	Gerechte Energiepolitik	3/2015	Ethik in der Stadt
2/2010	Steuern erklären	4/2015	Laudato si'
3/2010	Neue Generation Internet – grenzenlos frei?	1/2016	Soziale Ungleichheit
4/2010	Agrarpolitik und Welternährung	2/2016	Korruption und Compliance
1/2011	Zivilgesellschaft	3/2016	Inklusion und Behinderung
2/2011	LebensWert Arbeit	4/2016	Umstrittener Pluralismus
3/2011	Wohlstand ohne Wachstum?	1/2017	Was darf Leben kosten?
4/2011	Soziale Marktwirtschaft für Europa?	2/2017	Europa und Afrika – Partnerschaft auf Augenhöhe?
1/2012	Religionspolitik		



VORSCHAU

Heft 3/2017

Schwerpunktthema: Ökumenische Sozialethik

Heft 4/2017

Schwerpunktthema: Marktmacht der Konsumenten